

# Rapport annuel 2019 - 2020 Annual Report



## ***Table of content / Table des matières***

<b><i>Table of content / Table des matières.....</i></b>	<b>2</b>
<b><i>À propos du GRIP-Ottawa .....</i></b>	<b>3</b>
<b><i>Rapport de notre Conseil d'Administration.....</i></b>	<b>3</b>
<b><i>Les rapports des Groupes d'Action du GRIP.....</i></b>	<b>6</b>
<b><i>OPIRG's Board Members.....</i></b>	<b>10</b>
<b><i>OPIRG's Coordinator.....</i></b>	<b>10</b>
<b><i>ABOUT OPIRG-OTTAWA.....</i></b>	<b>10</b>
<b><i>A REPORT FROM OPIRG-Ottawa's BOARD.....</i></b>	<b>11</b>
<b><i>CAMPUS RELATIONS.....</i></b>	<b>12</b>
<b><i>COMMUNITY-BASED RESEARCH.....</i></b>	<b>13</b>
<b><i>OPIRG'S ACTION GROUPS.....</i></b>	<b>13</b>
<b><i>TRAINING BY OPIRG .....</i></b>	<b>18</b>
<b><i>Financial Report/Rapport financier.....</i></b>	<b>19</b>

### Les Membres du Conseil d'administration du GRIPO

- ☺ Joe Eastham
- ☺ Judy El-Mohtadi
- ☺ Gabi Ghannoum
- ☺ Lazar Ilic
- ☺ Mar Khorkhordina
- ☺ Morag Mackenzie
- ☺ Jason Seguya

### Notre Coordonnatrice

- ☺ Ronda Brook

## À propos du GRIPO-Ottawa

GRIPO-OTTAWA est une organisation qui appuie des initiatives favorisant la justice sociale, environnementale et économique. Notre organisme est géré et financé par les étudiant.e.s, et facilite le militantisme sur le campus ainsi que dans la communauté. On s'efforce de créer un environnement inclusif, anti-oppressif et non hiérarchique. GRIPO-Ottawa offre un centre de ressources et appuie les bénévoles des groupes d'action sur notre campus. Chaque année, GRIPO organise beaucoup d'événements importants, incluant des ateliers sur la constitution indigène, les Semaines du GRIPO (au mois de janvier) et la Semaine ALT 101, soit la semaine d'orientation radicale à l'Université d'Ottawa.

## Rapport de notre Conseil d'Administration

Le Conseil d'administration du GRIPO travail à rassembler la communauté pour appuyer des initiatives favorisant la justice sociale, économique et environnementale. Le conseil est composé de bénévoles, principalement des étudiant.e.s, qui sont élu.e.s à la réunion générale annuelle du GRIPO. Le Conseil observe le mandat du GRIPO et choisit ses campagnes et ses priorités, en employant la prise de décision par consensus.

Les membres du conseil se rencontrent pour discuter des activités du GRIPO, de ses fonds et de ses services. Nous participons aux ateliers contre l'oppression et le colonialisme, et nous collaborons avec des groupes d'étudiant.e.s et des groupes communautaires. Les membres du conseil apprennent à gérer un organisme à but non-lucratif avec des employé.e.s.

Cette année, le GRIPO devait faire face à la réduction des revenus instaurée par le gouvernement provincial. Nous avons dû licencier du personnel, et Ronda, toujours optimiste, a assumé des responsabilités additionnelles. Cette année a également vu le

développement du nouveau Syndicat étudiant (SÉUO) et de ses services. GRIPO négocie encore une entente avec le SÉUO pour régler le transfert des frais du GRIPO. Nous avons embauché une étudiante pour l'été, et elle nous a aidé à planifier les activités de la Semaine 101 Alternative.

GRIPO a parrainé des douzaines d'événements cette année, incluant des manifs et des ateliers éducatifs. Nous avons offert pleins d'activités pendant notre Semaine 101 alternative, ainsi que durant les Semaines du GRIPO, au mois de janvier. Le Conseil a appuyé la résistance de la nation Wet'suwet'en contre l'exploitation de son territoire ancestral. GRIPO a également adopté un nouveau slogan : Campus mobilisé pour renforcer le pouvoir d'action des gens!

Chaque membre du conseil a des responsabilités particuliers, par exemple les finances, l'anti-oppression, les relations communautaires, les ressources humaines, les groupes d'action, les affaires provinciales et les médias.

Le travail du GRIPO-Ottawa exige une bonne collaboration entre ses membres du conseil, ses employé.e.s et ses bénévoles. Nous voulons remercier toutes les personnes et tous les groupes qui ont appuyé le travail du GRIPO. C'est grâce à vous que GRIPO peut organiser et parrainer tant d'activités qui visent la justice sociale, économique et environnementale.

## Cercle des Anciens

Ces trois dernières années, guidés par l'esprit réel et clair de Jacob (Mowegan) Wawatie, un guérisseur et ancien de la nation Anishinaabeg, nous avons essayé de former un Cercle de 7 Anciens, afin que notre organisation puisse bénéficier d'une orientation et d'un mentorat permanents. Notre organisation est située sur le territoire algonquin, Kichi Sipi.

En 2019, Marcelo a guidé notre conseil lors d'une séance de visionnage. Ce mini-atelier a permis de produire un conseil d'administration cohésif et de mettre en œuvre une façon autochtone d'organiser GRIPO.

Malheureusement, les coupes que nous avons absorbées ont eu un effet néfaste sur les efforts d'indigénisation de cette organisation. Cependant, nous sommes heureux d'avoir réussi à être la première organisation à but non lucratif de la région, à être délibérée dans ses efforts de décolonisation de nos modes d'organisation et de structuration. Lorsque le contexte politique deviendra plus convivial pour les étudiants, nous reprendrons l'indigénisation des organisations étudiantes. Des mesures importantes ont été prises les années précédentes et elles ne disparaîtront pas mais seront prises par les anciens suivants.

Nous avons réussi à inclure dans notre Cercle des Anciens: Kokom Julie Vachon, Tito Medina, Joseph Wawatie Jr., Jacob Wawatie et Marcelo Saavedra-Vargas.

## Programme de recherche communautaire

Grâce à une subvention de la Fondation Trillium de l'Ontario, du Groupe de recherche sur l'intérêt public de l'Ontario à l'Université d'Ottawa et de la Healthy Transportation Coalition ont pu soutenir les résidents qui travaillent à améliorer les transports dans leur quartier. Nous avons également réalisé d'importantes améliorations de l'équité en matière de transport à l'échelle de la ville. Un exemple est le gel des tarifs des transports public en commun pour les personnes à faible revenu. Un autre exemple est que le gouvernement municipal attribue 15 millions de dollars dans les budgets 2019 et 2020 de la Ville pour construire de nouveaux logements abordables, dont certains seront à proximité de gares de transport en commun rapide.

Nous avons également aidé à établir les Ottawa Transit Riders et à nous assurer que la Ville d'Ottawa inclut des mesures d'équité dans sa mise à jour du plan directeur des transports, qui doit être achevée en 2021.

Nous avons appris que notre approche visant à aider divers groupes à mieux travailler ensemble pour façonner la communauté, peut être très efficace pour garantir que les gens ont leur mot à dire dans l'élaboration des services et des programmes qui leur importent. La subvention reçue par la Fondation Trillium de l'Ontario nous a aidés à obtenir de multiples améliorations, évaluées à un total impressionnant de \$44 430 000.

Les améliorations comprenaient les éléments suivants:

- 30 millions de dollars pour des logements abordables, certains à proximité des gares de transport en commun rapide;
- \$500 000 pour le gel des tarifs des transports en commun pour les usagers des transports en commun qui utilisent les Pass Access, Community et EquiPass;
- \$30 000 de revenus de stationnement qui serviront à installer 50 supports à vélos aux arrêts d'autobus;
- engagement de 1 million de dollars pour OC Transpo afin de créer un système de réservation en ligne pour les passagers de ParaTranspo;
- Investissement de 4 millions de dollars dans le plan d'action stratégique pour la sécurité routière, en utilisant les revenus des paiements de stationnement;
- 2,9 millions de dollars pour un meilleur déneigement et déglaçage des trottoirs; et
- 6 millions de dollars pour un projet pilote d'autobus électrique.

La couverture médiatique de nos travaux de mai 2018 à avril 2020 peut être [consultée ici](#).

Nous remercions la Fondation Trillium de l'Ontario de nous avoir accordé cette subvention. Nous remercions également tous les membres, bénévoles, participants au projet et organisations collaboratrices qui ont contribué à réaliser cet important progrès.

## Les rapports des Groupes d'Action du GRIPO

### Les Groupes d'Action du GRIPO

GRIPO/OPIRG-Ottawa encourage les étudiant.es à s'organiser en groupes d'action pour s'informer et pour favoriser la justice sociale, environnementale et économique. GRIPO conseille et aide les groupes dans divers domaines: recrutement, réservations, promotion, matériel, financement, formation, documentation, etc. Les étudiant.es et les membres de la communauté peuvent entreprendre leurs propres projets et apprendre de leurs expériences. Comme vous allez constater, les groupes d'action du GRIPO ont encore été très actifs cette année!

### Wild Pollinator Partners—Partenaires des pollinisateurs sauvages (WPP-PPS)

 Facebook: [info@wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca](mailto:info@wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca)

 Email: [MLLGottawa@gmail.com](mailto:MLLGottawa@gmail.com)

 Twitter: <http://www.wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca/Facebook>:

Le réseau bilingue Partenaires des pollinisateurs sauvages (WPP-PPS) continue de se développer et d'atteindre de nouveaux groupes et partenaires. Nous rassemblons des personnes intéressées par les pollinisateurs sauvages, soucieuses de leur résilience et de leur survie et motivées à aider. Nous cherchons à sensibiliser, partager des informations et des ressources, offrir des opportunités d'apprentissage et des événements, soutenir la protection et la création d'habitats des pollinisateurs, ainsi que d'encourager des actions appropriées et responsables.



Avec le soutien d'OPIRG-GRIPO et du Fletcher Wildlife Garden, WPP-PPS s'est engagé dans les activités suivantes en 2019-2020:

- sensibiliser et atteindre de nouveaux publics et parties intéressées par le biais de notre site Web, des médias sociaux, des bulletins d'information et de la participation à des événements communautaires

- offrant des activités éducatives, notamment des discussions et des ateliers sur les pollinisateurs sauvages
- organiser notre deuxième colloque annuel sur les pollinisateurs sauvages au début de mars, y compris des groupes de discussion pour impliquer tous les participants
- donner des plantes et fournir des informations à diverses initiatives locales de pollinisateurs
- élaboration de fiches d'information et d'outils pour aider les gens sur divers aspects du développement de l'habitat des pollinisateurs sauvages
- maintenir l'habitat des pollinisateurs, éliminer les espèces envahissantes, ajouter de la signalisation et surveiller les pollinisateurs dans les sites de jardinage collectif de l'Université d'Ottawa et dans d'autres espaces verts
- mener des enquêtes sur les pollinisateurs dans d'autres sites à Ottawa et rendre compte des résultats de l'enquête aux personnes responsables des espaces et autrement impliquées dans ces espaces
- offrir des stages de bénévolat aux étudiants de l'Université d'Ottawa dans le cadre du programme d'apprentissage par l'expérience de l'université.

Au cours de l'année à venir, nous chercherons à impliquer nos membres dans la formulation de la mission, de la vision et des valeurs WPP-PPS et de décider de la manière dont nous souhaitons que le réseau évolue. Nous cherchons également à développer plus de liens avec des groupes et des individus francophones intéressés à Gatineau et dans la grande région de l'Outaouais.

### Critical Urban Research Society (société de recherche urbaine critique)

 Facebook: Critical Urban Research Society  
 Email: [criticalurbanresearchsociety@gmail.com](mailto:criticalurbanresearchsociety@gmail.com)



Ce groupe discute (en anglais) des questions urbaines, et analyse des textes qui promeuvent la justice sociale dans le contexte urbain. Notre groupe encourage l'expression de diverses opinions. Par le biais de discussions, nous apprenons et développons notre prise de conscience des problèmes urbains.

### Extinction Rebellion Ottawa/ La Rébellion Mondiale Contre l'extinction Ottawa

 Facebook: [@https://www.facebook.com/groups/xrottawa/about/](https://www.facebook.com/groups/xrottawa/about/)  
 Email: [xrottawa@riseup.net](mailto:xrottawa@riseup.net)

Il s'agit du lien officiel d'Ottawa avec la rébellion mondiale contre l'extinction. Face à la menace très réelle d'extinction humaine, les citoyens inquiets se lèvent et utilisent une action directe non violente pour exiger une action immédiate sur le changement climatique et l'effondrement écologique. C'est la bataille la plus importante de l'histoire de l'humanité et il n'y a pas de temps à perdre. Nous vous recommandons également de vous inscrire à notre liste de diffusion par courriel à [extinctionrebellioncanada.ca](http://extinctionrebellioncanada.ca)



## Groupe de liaison des détenus à perpétuité / Millhaven Lifers Liaison Group

Facebook: Critical Urban Research Society

Email: [MLLGottawa@gmail.com](mailto:MLLGottawa@gmail.com)

Twitter: @MLLGottawa



Le Millhaven Lifers Liaison Group (MLLG) est heureux de partager avec vous notre cinquième rapport annuel pour 2020.

Depuis que nous avons commencé à visiter le Millhaven Lifers Group (MLG) en février 2016, le MLLG a continué à échanger des informations et des connaissances lors de réunions mensuelles avec le MLG à l'institution du Millhaven à Bath ON. En particulier cette dernière année, nous avons également eu la chance de:

- Participer à la journée d'appréciation des bénévoles de l'institution en avril 2019;
- Écrire au Comité sénatorial permanent des droits de la personne, au nom du MLG, au sujet des problèmes des condamnés à perpétuité à inclure dans l'Étude sur les droits de la personne des prisonniers fédéraux;
- Soutenir la libération par compassion d'un ancien membre du MLG, qui est maintenant vice-président du Bath Lifers Group à l'établissement de Bath;
- Travailler avec le Projet d'éducation sur la criminalisation et la punition (CPEP) en planifiant des événements de sensibilisation à la Journée de la justice pour les prisonniers et en vendant des t-shirts pour parraigner nos groupes;
- Représenter les membres du MLG à la veillée de la Journée de la justice des prisonniers à Ottawa le 10 août 2019;
- Collaborer avec Books to Prisoners à l'Université Carleton pour leur vente annuelle de livres en novembre 2019;
- Développer un partenariat avec le groupe d'action du GRIPPO-Carleton, Books 2 Prisoners;
- Participer à la veillée d'Ottawa dans le cadre d'une campagne nationale Justice pour Soli;
- Recruter trois nouveaux bénévoles, dont deux de la communauté de l'Université d'Ottawa;
- Table au Salon de la justice sociale de l'Université d'Ottawa en septembre 2019;

- Partager une table avec B2P lors de la journée portes ouvertes d'OPIRG Carleton le 15 janvier 2020;
- Soutenir et participer aux campagnes et manifestations #BellLetUsTalk du CPEP, février 2020; et,
- Assitez à l'événement du Mois de l'histoire des Noirs de la Fraternité avec Spider Jones en mars 2020.



Suivez-nous, comme nous, et n'hésitez pas à nous contacter.

Claude, Danielle, Illesha, Jane, Jeff, Maria, Susan

## La République populaire du délice / People's Republic of Delicious (PRD)

Facebook: People's Republic of Delicious PRD – République populaire du délice RPD

Email: [prduottawa@gmail.com](mailto:prduottawa@gmail.com)

Twitter: <http://www.wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca/Facebook>:

Instagram: @prd\_uottawa

Nous sommes la République populaire du Délice (PRD), un collectif d'alimentation alternative basé à l'Université d'Ottawa qui sert des repas gratuits aux étudiants, aux professeurs, aux visiteurs du campus et à la communauté environnante. Tous les mercredis, nous collectons des aliments imparfaits auprès des épiciers locaux et passons la matinée ensemble à cuisiner et à transformer ces aliments en délicieux repas à base de plantes à partager. Nous opérons actuellement à partir de la kitchenette de l'espace Déjà Vu sur le campus. Nous apprécions de pouvoir fournir à des groupes d'étudiants une nourriture gratuite et durable tout en éduquant le public sur les problèmes du gaspillage alimentaire et de l'insécurité alimentaire.



Cette année, nous avons pu sauver entre 20 et 100 livres de nourriture par semaine, servant des repas à environ 10 à 30 personnes, selon la semaine. Chaque semaine, nous avons environ 10 bénévoles de base qui aident, ainsi que de nouvelles personnes qui viennent cuisiner et manger. Nous avons également organisé un certain nombre d'ateliers axés sur le développement durable et préparé de la nourriture pour la soirée du film Reel Rock et la Semaine du développement international. Bientôt, nous organiserons une journée de cuisine à la cafétéria de l'Université d'Ottawa. Nous sommes toujours à la recherche d'autres personnes pour rejoindre notre équipe, ou pour venir vérifier les choses! Tout le monde est bienvenu!

## LA FORMATION ANTI-OPPRESSION DU GRIFO

Les préjugés et la discrimination abondent dans les médias et dans notre société. Certains groupes sont respectés et avantagés, tandis que d'autres sont sous-estimés, ridiculisés, exclus ou emprisonnés. Comme à chaque année, GRIFO a encore offert des ateliers contre l'oppression. Nous discutons de l'oppression, des priviléges, de nos expériences, des micro-agressions et de ce que nous pouvons faire contre les formes de discrimination.

Pour permettre aux gens de découvrir notre histoire et les perspectives indigènes, GRIFO a développé un exercice sur la Constitution indigène. Si votre groupe est intéressé à participer à cet exercice, contactez-nous. La Constitution indigène est maintenant offerte en français comme en anglais.



---

### OPIRG's Board Members

- ☺ Joe Eastham
- ☺ Judy El-Mohtadi
- ☺ Gabi Ghannoum
- ☺ Lazar Ilic
- ☺ Mar Khorkhordina
- ☺ Morag Mackenzie
- ☺ Jason Seguya

### OPIRG's Coordinator

- ☺ Ronda Brook

## ABOUT OPIRG-OTTAWA

OPIRG-Ottawa is an organization that raises awareness and works on initiatives which support social, environmental and economic justice. It is a student-run and student-funded organization based at the University of Ottawa. OPIRG facilitates and supports campus and community activism and we take care to work in inclusive, anti-oppressive ways. OPIRG-Ottawa has a Resource Centre and we support the volunteer Action Groups on our campus. Every year, OPIRG organizes many important events, including

Indigenous Constitution training, OPIRG Weeks (in January) and ALTernative 101 Week, the environmental and social justice orientation week at the University of Ottawa.

## A REPORT FROM OPIRG-Ottawa's BOARD

The OPIRG board of Directors strives to contribute to OPIRG's mandate to bring together and build upon a broad-based community dedicated to social, economic and environmental justice, and is the employer of one permanent staff member at OPIRG. The board consists of up to nine (9) volunteers who are elected at OPIRG's Annual General Meeting or who are appointed by the current board at another time when there are vacancies. The OPIRG board is responsible for working with staff to determine the general direction of the organization, and functions in a model of consensus decision-making.

The board's composition consists mainly of undergraduate and graduate students, as well as community members. With regular meetings and active participation in all aspects of OPIRG Ottawa, board members are responsible for decisions regarding the operations and funds of the organization. Members gain valuable experience and training in anti-oppression, how to be an employer, community organizing and consensus organizing.

This year, under Ford's government, OPIRG Ottawa has been faced with the challenge of reduced student fees due to the Student Choice Initiative. In preparation for reduced fees, by the end of summer term OPIRG had reduced its staff from five to one part-time employee. We are grateful for Ronda's hard work and unrelenting optimism as she managed an increased workload. Additionally, in 2019 the University of Ottawa terminated its agreement with the Student Federation at the University of Ottawa (SFUO) on the basis of financial mismanagement involving members of the SFUO executives. A new student union was created, the University of Ottawa Student's Union (UOSU), but in this transition OPIRG's student levies were withheld until a transfer agreement could be agreed upon by the two parties, which is expected to occur soon.

This year, the board met regularly to approve requests to support dozens of events, ranging from rallies to educational workshops. We successfully planned events during our Alt 101 week and OPIRG weeks, and helped to mobilize campus in solidarity with Wet'suwet'en anti-coastal gaslink protests. The board also voted to change the OPIRG slogan from 'Research. Educate. Act.' to 'Campus Activism Empowering the People'.

The following are the liaison portfolios taken on by board members: Campus Relations Coordinator Liaison, Community Relations Coordinator Liaison, Provincial Representative Liaison, Anti-Oppression Coordinator Liaison, Human Resources Coordinator Liaison and Internal Relations Coordinator Liaison. In addition to the Liaison portfolios, board members were also responsible for Board Relations, Action Groups

Coordination, Resource Centre Coordination, Policy, and Media Relations. This year, the OPIRG board participated in one hiring committee for an Alt 101-week coordinator.

The work done by the OPIRG Ottawa board could not be done without the support of the staff, volunteers, and members. We would like to thank all of the hard-working individuals and groups that have supported OPIRG Ottawa and continue to contribute to creating change towards social, economic and environmental justice in Ottawa.

## Circle of Elders

These past three years, guided by the real and clear spirit of Jacob (Mowegan) Wawatie, a holy medicine man and wise elder from the Anishinaabeg nation, we tried to conform a Circle of 7 Elders, so our organization could have permanent guidance and mentorship on Algonquin territory, Kichi Sipi.

In 2019, Elder Marcelo managed to have a visioning session with our Board. This mini workshop accomplished to produce a cohesive board of directors and to implement an indigenous way of organizing this student organization, OPIRG.

Unfortunately, the cuts we had absorb had a detrimental effect on the efforts of indigenizing this student supported organization. However, we are glad we managed to be the first non-lucrative organization in the region that is deliberate in its efforts of decolonizing our ways of organizing and structuring. When the political context becomes friendlier to students, we will resume the indigenizing of students' organizations. Important steps have been taken in previous years and they won't disappear but will be taken on by subsequent elders.

We managed to include in our Circle of Elders: Kokom Julie Vachon, Tito Medina, Joseph Wawatie Jr., Jacob Wawatie and Marcelo Saavedra-Vargas.

## CAMPUS RELATIONS

This year the new Student Union and its services were established, and it was very important for all of us to work together and to offer support and assistance. OPIRG also contributed to supporting calls for better campus mental health services, for the respect of the traditional territory of the Wet'suwet'en First Nation and for the reduction of racism on our campus.

This year, OPIRG's annual Alternative 101 Week offered a variety of events, including a Social Justice Fair, a self-defence workshop, a tour of our green/alternative campus sites, an accessible yoga session and a garden party.

In January during OPIRG Weeks, students had the opportunity to purchase books about accessibility and resisting oppression (poverty, discrimination and more). OPIRG also

offered workshops about international development, anti-oppression and how to give yourself a haircut.

## COMMUNITY-BASED RESEARCH

Thanks to a grant provided by the Ontario Trillium Foundation, the Ontario Public Interest Research Group at uOttawa, and the Healthy Transportation Coalition have been able to support residents working to improve transportation in their neighbourhoods. We have also achieved important city-wide transportation equity improvements, such as a freeze on public transit fares for people living on lower incomes, and \$15 million in both the City's 2019 and 2020 Budgets to build new affordable housing, some of which will be close to rapid transit stations.

We also helped to establish the Ottawa Transit Riders, and to ensure the City of Ottawa includes equity measures in its Transportation Master Plan update, to be completed in 2021.

We learned that our approach to support diverse groups to work better together to shape community can be highly effective at ensuring people have a say in shaping the services and programs that matter to them. The Ontario Trillium Foundation Seed Grant helped us secure multiple improvements valued at an impressive total of \$44,430,000. The improvements included the following:

- \$30 million for affordable housing, some near rapid transit stations;
- \$500,000 for a public transit fare freezes for transit riders who use the Access, Community, and EquiPasses;
- \$30,000 in parking revenue to be used to install 50 ring-and-post bike racks at bus stops;
- \$1 million commitment for OC Transpo to create an on-line booking system for ParaTranspo riders;
- \$4 million investment in the Strategic Road Safety Action Plan, using parking revenue;
- \$2.9 million for better sidewalk snow and ice clearing; and
- \$6 million for an electric bus pilot project.

Media coverage of our work from May 2018 to April 2020 [can be viewed here](#).

We thank the Ontario Trillium Foundation for providing us with this grant, and all the members, volunteers, project participants, and collaborating organizations that helped to achieve this important progress.

## OPIRG'S ACTION GROUPS

OPIRG/GRIPO-Ottawa offers support to students who organize in groups to learn about and take action to support social, environmental or economic justice. OPIRG offers advice and assistance with recruitment, room reservations, promotion, supplies, funding, volunteer training, resource materials and more. Students and community members can initiate their own projects and learn by doing. As you will see below, OPIRG's action groups were very active again this year!

### **Wild Pollinator Partners (WPP) /Partenaires des pollinisateurs sauvages (PPS)**

 Facebook: @WildPollinators

 Email: [info@wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca](mailto:info@wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca)

 Twitter: @WildPollinators

<http://www.wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca/>



The bilingual Wild Pollinator Partners-Partenaires des pollinisateurs sauvages (WPP-PPS) network continues to grow and reach out to new groups and partners. We bring together people who are interested in wild pollinators, concerned about their resilience and survival, and motivated to help. We seek to raise awareness, share information and resources, offer learning opportunities and events, support pollinator habitat protection and creation, as well as encourage appropriate, responsible action.

With support from OPIRG-GRIPO and the Fletcher Wildlife Garden, WPP-PPS engaged in the following activities in 2019-2020:

- raising awareness and reaching out to new audiences and interested parties through our website, social media, newsletters and participation in community events.
- offering educational activities including wild pollinator talks and workshops
- holding our second annual wild pollinator colloquium in early March, including discussion groups to involving all participants
- donating plants and providing information to various local pollinator initiatives
- developing fact sheets and tools to help people with various aspects of wild pollinator habitat development
- maintaining pollinator habitat, removing invasive species, adding signage, and surveying pollinators in uOttawa collective gardening sites and other green spaces
- conducting pollinator surveys at additional sites in Ottawa and reporting on the survey results to the people responsible for, and otherwise involved with, the spaces
- offering volunteer placements to uOttawa students through the university's experiential learning program.

In the coming year we will seek to involve our members in formulating the WPP-PPS mission, vision and values and deciding on how we wish the network to evolve. We are also seeking to develop more connections with interested French-speaking groups and individuals in Gatineau and the wider Outaouais region.

## Critical Urban Research Society (société de recherche urbaine critique)

 Facebook: Critical Urban Research Society

 Email: [criticalurbanresearchsociety@gmail.com](mailto:criticalurbanresearchsociety@gmail.com)

The Critical Urban Research Society is here to encourage people to explore texts broadly related to critical urban studies, with an orientation toward social justice. We are a reading group that discusses academic texts in a relaxed non-judgemental environment that strives to be a place where ideas can be safely explored.

Critical  
Urban  
Research  
Society

## Extinction Rebellion Ottawa / / La Rébellion Mondiale Contre l'extinction Ottawa

 Facebook: [@https://www.facebook.com/groups/xrottawa/about/](https://www.facebook.com/groups/xrottawa/about/)

 Email: [xrottawa@riseup.net](mailto:xrottawa@riseup.net)

This is the official Ottawa connection to the global Extinction Rebellion. Faced with the very real threat of human extinction, concerned citizens are rising up and using non-violent direct action to demand immediate action on climate change and ecological collapse. This is the most important battle in human history, and there's no time to waste. We also recommend signing up for our email mailing list at [extinctionrebellioncanada.ca](http://extinctionrebellioncanada.ca)



## Millhaven Lifers Liaison Group / Groupe de liaison des détenus à perpétuité

 Facebook: Millhaven Lifers Liaison Group (MLLG)

 Email: [MLLGottawa@gmail.com](mailto:MLLGottawa@gmail.com)

 Twitter: @MLLGottawa



Millhaven Lifers Liaison Group (MLLG) is pleased to share our fifth Annual Report with you for 2020.

Since we began visiting the Millhaven Lifers Group (MLG) in February 2016, the MLLG has continued to exchange information and knowledge through monthly meetings with the MLG at Millhaven Institution in Bath, Ontario. In particular this last year, we have also been fortunate to:

- Participate in the institution's Volunteer Appreciation day event in April 2019;
- Write to the Senate Standing Committee on Human Rights, on behalf of MLG, about lifers' issues to include in the Study on the Human rights of federal prisoners;
- Support the compassionate release of a former MLG member, who is now the Vice-Chair of the Bath Lifers Group at Bath Institution;
- Work with the Criminalization and Punishment Education Project (CPEP) by planning Prisoners' Justice Day awareness events and selling t-shirts to sponsor our groups;
- Represent MLG members at the Prisoner Justice Day vigil in Ottawa on August 10, 2019;
- Collaborate with Books to Prisoners at Carleton University for their annual book sale in November 2019;
- Develop a partnership with OPIRG-Carleton's action group Books 2 Prisoners;
- Attend the Ottawa vigil as part of a national Justice for Soli campaign;
- Recruit three new volunteers, two of whom are from the University of Ottawa community;
- Table at the University of Ottawa's Social Justice Fair in September 2019;
- Share a table with B2P at OPIRG Carleton's Open House on January 15, 2020;
- Support and take part in CPEP's #BellLetUsTalk campaigns and protest, February 2020; and,
- Attend the Brotherhood's Black History Month event with Spider Jones in March 2020.



Follow us, like us, and feel to contact us.

Claude, Danielle, Illesha, Jane, Jeff, Maria, Susan

## People's Republic of Delicious (PRD) / La République populaire du délice

- Facebook: People's Republic of Delicious PRD – République populaire du délice RPD
- Email: [prduottawa@gmail.com](mailto:prduottawa@gmail.com)
- Twitter: <http://www.wildpollinators-pollinisateursauvages.ca/Facebook>:
- Instagram: @prd\_uottawa

We are the People's Republic of Delicious (PRD), an alternative food collective based at uOttawa serving free meals to students, faculty members, campus visitors and the surrounding community. Every Wednesday, we collect imperfect food from local grocers and spend the morning together cooking and transforming this food into delicious, plant-based meals to share. We currently operate out of the kitchenette in the Déjà Vu space on campus. We enjoy being able to provide fellow student groups with free, sustainable food while also educating the public about the issues of food waste and food insecurity.



This year, we have been able to rescue anywhere from 20-100 pounds of food per week, serving meals to approximately 10-30 individuals, depending on the week. Each week, we have about 10 core volunteers that help out, as well as new people that drop in to cook and eat. We have also organized a number of sustainability-focused workshops and catered food for the Reel Rock Film Night and International Development Week. Soon, we will be hosting a cooking day in the UOttawa Cafeteria. We are always looking for others to join our team, or to drop by and check things out! All are welcome!

## Wild Pollinator Partners (WPP) / Partenaires des pollinisateurs sauvages (PPS)

Facebook: @WildPollinators

Email: [info@wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca](mailto:info@wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca)

Twitter: @WildPollinators

<http://www.wildpollinators-pollinisateurssauvages.ca/>



The bilingual Wild Pollinator Partners-Partenaires des pollinisateurs sauvages (WPP-PPS) network continues to grow and reach out to new groups and partners. We bring together people who are interested in wild pollinators, concerned about their resilience and survival, and motivated to help. We seek to raise awareness, share information and resources, offer learning opportunities and events, support pollinator habitat protection and creation, as well as encourage appropriate, responsible action.

With support from OPIRG-GRIP and the Fletcher Wildlife Garden, WPP-PPS engaged in the following activities in 2019-2020:

- raising awareness and reaching out to new audiences and interested parties through our website, social media, newsletters and participation in community events.
- offering educational activities including wild pollinator talks and workshops

- holding our second annual wild pollinator colloquium in early March, including discussion groups to involving all participants
- donating plants and providing information to various local pollinator initiatives
- developing fact sheets and tools to help people with various aspects of wild pollinator habitat development
- maintaining pollinator habitat, removing invasive species, adding signage, and surveying pollinators in uOttawa collective gardening sites and other green spaces
- conducting pollinator surveys at additional sites in Ottawa and reporting on the survey results to the people responsible for, and otherwise involved with, the spaces
- offering volunteer placements to uOttawa students through the university's experiential learning program.

In the coming year we will seek to involve our members in formulating the WPP-PPS mission, vision and values and deciding on how we wish the network to evolve. We are also seeking to develop more connections with interested French-speaking groups and individuals in Gatineau and the wider Outaouais region.

## TRAINING BY OPIRG

Prejudices and discrimination appear often in the corporate media as well as in our daily lives. Some groups are respected and advantaged, while others are under-estimated, mocked, excluded or jailed. This is why OPIRG offers anti-oppression training workshops every year. It gives us the opportunity to talk about discrimination, about ways we may be privileged, about our experiences, about micro-aggressions and about what we can do to oppose and discourage oppression.

OPIRG has also developed an Indigenous Constitution exercise to reveal our colonial history and to help us understand Indigenous perspectives. Please contact us if your group would like to participate in the Indigenous Constitution exercise, now available in French as well as in English.



# Financial Report/ Rapport financier

## Ontario Public Interest Research Group (OPIRG) Ottawa Inc. Statement of Financial Position

<u>April 30</u>	2020	2019
-----------------	------	------

### **Assets**

#### **Current**

Cash (Note 2)	\$ 179,828	\$ 321,948
Accounts receivable (Note 3)	<u>120,308</u>	-
	300,136	321,948
<b>Investments (Note 4)</b>	<b><u>145,842</u></b>	142,686
	<b>\$ 445,978</b>	\$ 464,634

### **Liabilities and Net Assets**

#### **Current**

Accounts payable and accrued liabilities	\$ 8,173	\$ 128,044
Deferred contributions (Note 6)	-	27,048
	<u>8,173</u>	155,092
<b>Net assets</b>		
Contributed surplus	33,541	33,541
Unrestricted	<u>404,264</u>	276,001
	<b><u>437,805</u></b>	309,542
	<b>\$ 445,978</b>	\$ 464,634

## Ontario Public Interest Research Group (OPIRG) Ottawa Inc. Statement of Changes in Net Assets

<u>For the year ended April 30</u>	2020	2019
------------------------------------	------	------

Unrestricted, beginning of year	\$ 276,001	\$ 353,302
<b>Excess (deficiency) of revenues over expenses for the year</b>	<b><u>128,263</u></b>	(77,301)
<b>Unrestricted, end of year</b>	<b>\$ 404,264</b>	\$ 276,001